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نگاه

ح�دود يك ماه تا  ش�روع 

فريدون حسن
     گزارش يک

فص�ل جدي�د رقابت هاي 
ليگ برتر زمان باقي است؛ 
يك ماهي كه تيم هاي حاضر در اين مسابقات با تمام 
توان سعي مي كنند نقاط ضعف خود را برطرف كنند، 
بازيكنان مدنظرشان را بگيرند و با طي كردن دوران 
بدن س�ازي و آمادگي با حداكثر ظرفيت و توان وارد 
مسابقات شوند. تيم هايي كه سوداي قهرماني در سر 
دارند خوب مي دانند امتيازهاي هفته هاي اول چقدر 
مهم هستند و چقدر مي توانند در كسب جايگاه در 
پايان ليگ تأثيرگذار باشند، بنابراين تمام عزم خود 
را جزم مي كنند تا با قدرت وارد مسابقات شوند و از 
همان هفته هاي اول امتيازها را جمع كنند، اما همه از 
همين حالا نگران يك موضوع هستند؛ »اشتباهات 

داوري«.
براي ش�روع ليگ تكليف باش�گاه ها و مديران شان 
مشخص است، آنها بايد تمام شرايط را تا حد امكان 
و توانايي مالي و فني باش�گاه فراه�م كنند. تكليف 
تيم ه�ا و بازيكنان و كادر فني هم مش�خص اس�ت، 
آنها بايد خ�ود را آماده كنن�د، به هر نح�و ممكن با 
امكان�ات و بدون امكان�ات اما در اين مي�ان تكليف 
فدراس�يون فوتبال و س�ازمان ليگ چيست؟ آنها 
بايد چ�ه كاري انجام دهن�د تا ليگ مث�اً حرفه اي 
فوتبال ايران حداقل قدمي رو به جلو بردارد.  بحث 
زيرساخت ها، رسيدگي به ورزشگاه ها، اجراي درست 
قانون و مقررات از وظايف تعريف شده فدراسيون و 

سازمان ليگ اس�ت اما طي چند س�ال گذشته اين 
دو نهاد وظيفه مه�م ديگر هم داش�ته اند كه ظاهراً 
نمي خواهند آن را به طور دقيق و درست انجام دهند 
چراكه مطامع و اهداف آقايان اجازه نمي دهد در اين 

راه قدم بردارند. 
اس�تفاده از تجهي�زات كم�ك داور ويدئوي�ي در 
ورزشگاه هاي فوتبال موضوعي است كه طي چند سال 
گذشته با اهمال كاري هاي فدراسيون و البته بهانه اي 
نخ نماش�ده به نام تحريم ها مسكوت مانده و هر سال 
هم وضعيت نابسامان تري پيدا مي كند. امسال هم در 
آستانه رقابت هاي ليگ برتر شاهد قول هاي مسئولان 
فدراسيون و سازمان ليگ جهت تجهيز ورزشگاه ها به 
سيستم كمك داور ويدئويي بوده و هستيم؛ قول هايي 
كه مثل تمام سال هاي قبل هيچ كدام عملي نخواهد 
ش�د چراكه عزمي براي اين كار وجود ندارد و آقايان 

تنها به دنبال اهداف خود هستند. 
اينكه گفته ش�د عزمي وج�ود ندارد، نش�انه انجام 
نشدن كار نيست، فدراسيون نش�ينان و مسئولان 
سازمان ليگ در اين خصوص تنها كاري را قبول دارند 
كه از طريق جريانات و لابي هاي وابسته به آنها انجام 
ش�ود و در يك كلمه مي خواهند جيب ش�ان بيشتر 
پر ش�ود كه اگر غير از اين بود، فوتب�ال ايران چند 
سال قبل مي توانست با اس�تفاده از دانش داخلي و 
توانمندي هاي جوانان اين مرز و بوم مشكل كمك داور 
ويدئويي را حل كند اما درد اين است كه فدراسيون 

فوتبال و سازمان ليگ هيچ گاه نخواسته اند. 

» VAR« ويلموتس گيت تازه !
بيت المال خوري تازه فوتبال با پشت پا زدن به دانش داخلي

ورزشي

پرونده
VA« وطنی

R« چالش

كاه�ش اش�تباهات داوري در مس�تطيل 
س�بز مس�ئولان ارش�د فوتبال را ب�ه اين 
فكر انداخ�ت ب�ا اس�تفاده از تكنولوژي و 
ابزارهاي حرفه اي به اين مهم دس�ت پيدا 
كنند. فدراس�يون جهاني فوتب�ال اگر چه 
طي يك دهه اخير ب�ا مخالفت هاي زيادي 
نس�بت ب�ه ورود تكنولوژي به اين رش�ته 
مواجه بود اما در نهايت پس از بررسي هاي 
لازم و آشكار ش�دن مزيت هاي استفاده از 
سيس�تم هاي كمكي در بحث داوري تعداد 
موافقان را افزايش داد. اس�تفاده رسمي از 
VAR يكي از تغييرات تأثيرگذاري اس�ت 
كه در چند سال گذش�ته فوتبال جهان به 

خود ديده است. 

  تاش فيفا
تا قبل از اين همه دنيا عادت كرده  بودند داور هر 
چه مي گويد و هر چه تصميم مي گيرد را بپذيرند، 
حتي اگر اشتباه سوت بزند و حق يك تيم ضايع 
شود، اما فيفا تمام تلاشش را كرد با به كار گيري 
سيستم هاي صوتي و تصويري ميزان تصميمات 

اش��تباه داوران در زمي��ن را به حداقل برس��اند. 
تا همين چند س��ال پيش بررس��ي صحنه هاي 
حس��اس فوتبال تنها در برنامه ه��اي تلويزيوني 
و پس از اتمام مس��ابقه انجام مي شد. در نتيجه 
تغييري در روند بازي يا نتيجه آن ايجاد نمي كرد. 
اما از زماني كه VAR پايش به ورزش��گاه ها باز 
ش��ده ديگر همه تيم ها و حتي ه��واداران نيز در 
صحنه هاي حساس و مشكوك منتظرند داور به 

كنار زمين برود و فيلم را بازبيني كند. 
  انقاب بزرگ 

Video Assistant Referee يا همان  سيستم 
كم��ك داور ويدئويي تكنولوژي ای اس��ت كه در 
سال هاي اخير بارها در تغيير تصميمات داوران 
نقش داشته و از طريق آن گل هاي زيادي مردود 
يا سالم تشخيص داده شده، آفسايدهاي بسياري 
گرفته ش��ده، پنالتي هاي زيادي اعلام يا مردود 
شده و بازيكناني مس��تحق دريافت كارت قرمز 
مستقيم تش��خيص داده ش��ده اند. در حالي كه 
بررسي هاي فني زيادي روي آن انجام شده بود، 
IFAB )هيئت بين المللي فوتبال( در سال2016 
آغاز ب��ه كار آزمايش��ي اين سيس��تم به صورت 

آنلاين را تأييد كرد. مسئولان فوتبال استراليا هم 
پذيرفتند در اين طرح آزمايشي شركت كنند. تا 
سال2017 ديدارهاي ليگ اس��تراليا با استفاده 
از كمك داور ويدئويي برگزار ش��د تا كمبودها و 
نقص هاي آن مورد ارزيابي دقيق تر قرار بگيرد تا 
اينكه در سوم مارس سال2018 هيئت بين المللي 
فوتبال استفاده رسمي VAR در مسابقات مختلف 
را تأييد ك��رد. جام جهاني2018 روس��يه اولين 
 VAR تورنمنت رسمي فيفا با استفاده آنلاين از
بود. پس از آن انگليس��ي ها ني��ز در به كارگيري 
كمك داور ويدئويي پيش��قدم ش��دند و از آن در 
ليگ جزيره استفاده كردند. فينال ليگ قهرمانان 
آس��يا در س��ال2020 بين دو تيم پرسپوليس و 
اولس��ان هيونداي كره جنوبي در ذهن ايراني ها 
ماندگار شده چراكه VAR باعث اعلام دوپنالتي 
به س��ود تيم كره اي ش��د و قرمزها دست شان از 

جام كوتاه ماند. 
  نصب و راه اندازي

قاضي ميدان با بازبيني مجدد صحنه هاي حساس 
يا خطاي آشكار مي تواند نظرش را تغيير دهد. گل 
سالم يا مردود، كارت قرمز مستقيم، هويت اشتباه 

و دادن كارت زرد يا قرمز ب��ه يك بازيكن ديگر و 
همچنين پنالتي ي��ا عدم پنالتي، ج��زو وظايف 
داور هن��گام بازبيني مجدد فيلم اس��ت. معمولاً 
در ورزش��گاه ها اتاقي مخصوص ب��ه كمك داور 
ويدئويي، دس��تيار كمك داور ويدئويي و اپراتور 
پخش مجدد فيلم اختصاص داده مي ش��ود. در 
اين صورت داور بازي يا كم��ك داور ويدئويي در 
صورت خطاي آشكار يا از دست رفتن يك صحنه 
حساس مي توانند درخواست بازبيني فيلم دهند. 
در اين ص��ورت داور با نش��ان دادن علامت يك 
مس��تطيل بزرگ بازي را متوقف و به كنار زمين 
مي رود تا بدون دخالت بازيكنان، اعضاي تيم ها 
و همچنين مسئولان مس��ابقه تصميم نهايي را 
بگيرد. در نصب تجهيزات اين سيستم بايد تمامي 
مراحل قانوني طي ش��ود و فيفا آن را تأييد كند، 
 VAR ضمن اينكه داوران بايد براي اس��تفاده از
بايد آموزش هاي لازم را ببينند و از فيفا لايسنس 
دريافت كنند. با توجه به مقررات جدي فدراسيون 
جهاني گرفت��ن تأييد اين نهاد تنه��ا در صورتي 
ممكن است كه تجهيزات و امكانات به روز باشد و 

آموزش مدنظر فيفا تمام و كمال اجرا شود. 

بررسي نحوه ورود كمك داور ويدئويي به مستطيل سبز

وقتي VAR تأثيرگذار است

 كمك داور ويدئويي وطني
برابر اسناد موجود و گزارش هايي كه در خبرگزاري ها و 
رسانه ملي پخش شده است از س��ال1397 و پيش از 
اعلام رسمي فيفا براي استفاده از VAR با همت جوانان 
كشور، سيستم كمك داور ويدئويي داخلي طراحي و با حمايت 
برخي داوران بين المللي كشورمان از جمله محمد فغاني مورد 
آزمايش واقع مي شود. اسكن 360درجه زمين مسابقه همراه 
با بررسي دقيق حركات داور و بازيكنان، خط آفسايد، دوربين 
خط گل به هم��راه تحلي��ل دقي��ق ح��ركات داور از جمله 
قابليت هاي مهم اين سيس��تم بوده كه با كمال تأسف در آن 
سال از سوي مهدي تاج، رئيس وقت فدراسيون نايده گرفته 
مي شود. خبرها حاكي است طي دو جلسه برگزار شده در آن 
سال مسئولان فدراس��يون صراحتاً به طراحان اين سيستم 

مي گويند: »مي خواهيم از خارج وارد كنيم«!

 كارشكني هاي تمام نشدني
تلاش ها ادامه پيدا مي كند، حتي كار به نامه نگاري با نهادهاي 
بالادستي كشيده مي شود اما فدراس��يون با شلوغ كاري و بعضاً 
فراخوان هايي كه وجاهت قانوني نداشته است با قدرت جلوي 
پيشرفت كار را مي گيرد. فدراسيون نش��ينان با استناد به اين مسئله كه 
فناوري كمك داور ويدئويي در انحصار چند شركت است و ما بايد فقط از 
طريق آنها سيستم را وارد كنيم، مقابل طرح داخلي قرار مي گيرد. جالب 
اينكه حتي به دس��تورهاي مقام هاي بالاتر هم اعتنايي نمي شود! ادعاي 
فدراسيون فوتبال در اين سال ها براي وارد كردن تجهيزات از شركت هاي 
خارجي در حالي مطرح شده كه بنا به گفته كارشناسان تجهيزات مربوط 
به سيستم VAR »شبه نظامي« بوده و به سبب تحريم ها ايران اصلًا قادر 
به وارد كردن آنها نبوده اس��ت، ب��ا اين حال فدراس��يون فوتبال با اصرار 
مشكوك خود كار را به يك شركت خارجي سپرد كه خيلي زود مشخص 

شد يك شركت صهيونيستي است و نمي تواند با ما وارد كار شود. 

 فيفا تأييد كرد اما... 
در ميان كارش��كني هاي فدراسيون فوتبال و س��ازمان ليگ سيستم ايراني 
طراحي  شده توسط سازندگان آن به فيفا ارائه مي شود و در عين ناباوري مجوز 
مي گيرد. مديران تكنولوژي فيفا در مواجهه با سيس��تم ايراني طراحي شده 
صراحتاً عنوان مي كنند اين سيستم با طرح هاي توسعه فيفا همخواني دارد و ما آماده 

همكاري با شما هستيم.
حالا اما بايد فدراس��يون فوتبال ايران مجوز فعاليت به اين سيستم را صادر كند؛ كاري كه 
نه فدراسيون قبلي مهدي تاج، نه در دوران سرپرستي حيدر بهاروند، نه در دوران رياست 
شهاب الدين عزيزي خادم و نه در بازگشت دوباره مهدي تاج به فدراسيون فوتبال هيچ گاه 
انجام نشده است. جلسات متعدد به جايي نمي رسد. دو جلسه با مهدي تاج در دوران اول 
رياست او بر فدراسيون فوتبال عملًا بي نتيجه است و تاج و مديران زير دستش با تمسخر به 
طراحان داخلي سيستم نگاه مي كنند. در فدراسيون عزيزي خادم هم صراحتاً به طراحان 
سيستم ايراني گفته مي شود: »دانش بومي يعني چه؟ دانش يك مقوله جهاني است و الزامي 

نيست كه از دانش ايراني استفاده كنيم.«

اشتياق همسايه ها 
در ادامه تلاش ها طرح تراشه داخل توپ و 
اعلام گل به همراه ديوار آفسايد، طراحي 
مي شود و جالب اينكه بازهم به تأييد فيفا 
مي رس��د، حتي كشورهاي حاش��يه خليج فارس و 
تركيه حاضر مي شوند به شرط ثبت به نام كشور آنها 
سرمايه گذاري كنند كه با مخالفت سازندگان روبه رو 
مي ش��وند اما اينجا در داخل مافياي فاسد فوتبال 
اجازه كار نمي دهد. تأس��فبار است كه حتي دستور 
وزير وقت ورزش كشور در سال1999 براي استقرار 
اين سيستم در ورزشگاه فولاد اهواز بايگاني مي شود 
تا به همه ثابت ش��ود مافياي فاس��د فوتبال تا كجا 
رسوخ كرده است و اجازه نمي دهد جز خودش كسي 

براي فوتبال تصميم گيري كند. 

 امان از چالش های فوتبال
در نهايت كار به امروز رس��يده 
اس��ت، در حالي كه جوانان اين 
م��رز و ب��وم مي توانن��د يكي از 
مشكلات بزرگ فوتبال كشور را حل كنند، 
فس��اد حاكم بر فدراس��يون فوتبال طي 
سال هاي گذش��ته و همين امروز مانع كار 
مي شود. بررسي ها نشان مي دهد با اينكه 
انحصار سيس��تم كم��ك داور ويدئويي در 
اختي��ار چند ش��ركت اس��ت ام��ا فيفا به 
طرح هاي داخلي كش��ورها به��ا مي دهد، 
درس��ت مانند اتفاقي كه براي سيس��تم 
كمك داور ايران��ي رخ داده ول��ی گويا در 
فدراسيون فوتبالي كه امثال مهدي تاج و 
عزيزی خ��ادم با مديراني چ��ون بهاروند و 
اسلاميان و ساكت بر آن حكم مي رانند، قرار 
نيس��ت كار ايراني ديده شود چراكه جيب 
اين آقايان را لابي با ش��ركت هاي خارجي 

بيشتر پر مي كند. 

 ريخت و پاش براي هيچ
خبرهاي نااميدكننده اي به گوش مي رسد؛ خبرهايي كه 
حكاي��ت از آن دارد كه امس��ال هم اتف��اق خاصی رخ 
راس��تاي  در  فوتب��ال  فدراس��يون  نمي ده��د. 
بيت المال خوري هايی كه انجام داده و مي دهد قرار است 300هزار 
يورو خرج كند تا سيس��تم كم��ك داور ويدئوي��ي وارد كند اما 
بررسي ها نشان مي دهد اين سيستم بدون چند ابزار مهم از جمله 
دوربين، تجهيزات راديويي، مانيتور، نرم افزارهاي تخصصي و حتي 
مجوز است! حالا سؤال اين اس��ت كه اين هزينه براي چه چيزي 
پرداخت مي شود و جالب اينكه فدراسيوني ها از مهدي تاج گرفته 
تا بقيه امروز مي گويند كه ما در اين خصوص صحبت نمي كنيم! 
اين مسئله شما را ياد يك موضوع دردآور نمي اندازد؟»ويلموتس 
گيت«. نكته قابل تأمل ديگر در اين خصوص اينكه ش��ركتي كه 
طرف قرارداد فدراسيون اس��ت تنها تا 17آگوست2023 يعني 
26مرداد1402 مجوز فعاليت دارد و بع��د از اين تاريخ علاوه بر 
تمديد مجوز كه پروسه 52روزه را طي مي كند، بايد سيستم خود 
را هم به روز رس��اني كند. اين يعني سيستمي كه به ما مي دهند، 
تنها چند روز مجوز فعاليت دارد و بعد بايد دور انداخته شود، چون 

آنها حتماً سيستم جديد شان را به ما نمي دهند. 

 بازهم قرارداد خوب
آنچه گفته ش��د تنها بخ��ش كوچكي از 
اتفاقاتي است كه طي سال هاي1397 تا 
1402 رخ داده و بيان تمام آنچه رخ داده 
و كارشكني هايي كه از سوي فدراسيون و سازمان 
ليگ انجام شده از حوصله اين كوتاه خارج است، اما 
بايد تأسف خورد به حال فوتبالي كه چنين مسئولان 
فاسد و بي كفايتي در آن حضور دارند؛ مسئولاني كه 
صرف��اً به پر ك��ردن جيب خ��ود فك��ر مي كنند و 
سال هاست پول بيت المال اين مردم ستمديده را به 
تاراج مي برند؛ مسئولاني كه امروز در مقابل دستور 
و فرمايش رهب��ر معظم انقلاب مبن��ي بر توجه به 
دان��ش و توانمندي هاي جوان��ان اين م��رز و بوم 
ايستاده اند؛ آنها كه يادمان نرفته و نخواهد رفت به 
اس��م »قرارداد خوب« چگونه ميلياردها ميليارد از 
پ��ول م��ردم و بيت الم��ال را ه��در دادن��د. 
فدراسيون نشينان فوتبال و آنها كه در سازمان ليگ 
لم داده ان��د، براي بيت المال خواب ه��ا ديده اند، به 

همين خاطر هم  VAR وطني را نمي پسندند. 

شيوا نوروزي
  گزارش2

خواب » VAR« را هم
 نمي بينيم

 حامد قهرماني
مي گويند اشتباهات داوري جزئي از فوتبال است. اين 
تفكر در دهه هاي قبل و در روزها و سال هايي كه هنوز 
رنگ و بوي تكنولوژي، اينترنت و ماهواره به خود نگرفته 
بود، تفكر غالب بود و اشتباهات داوري خيلي راحت تر 
از امروز پذيرفته مي شد اما حالا با گسترش تكنولوژي 
و فناوري هايي كه در برخي از زمينه ها توسعه آن حتي 
از دست بشر سازنده آن هم خارج شده ديگر نمي توان 

گفت اشتباه داوري جزئي از فوتبال است. 
امروز كوچك ترين اش��تباه از س��وي داور بلافاصله در 
فضاي مجازي پخش مي شود و همه مي بينند كه چگونه 
حق يك تيم ضايع ش��د و تيمي ديگر به ناحق امتياز 
گرفت. فوتبال ايران هم از اين قاعده مستثني نيست؛ 
فوتبالي كه سال هاست اسم حرفه اي بودن روي خود 
گذاشته اما عملًا هيچ نشاني از حرفه اي شدن ندارد. نه 
خبري از زيرساخت درس��ت در آن است و نه مديراني 
دارد ك��ه بخواهند با ن��گاه حرفه اي قدم��ي رو به جلو 
بردارند. تنها از يك نظر حرفه اي شده و آن دريافت هاي 

نجومي اهالي آن است. 
در چنين اوضاعي نبايد هم توقع داشته باشيم فوتبال 
ايران همگام با پيشرفت فوتبال جهان قدم بردارد. امروز 
كمك داور ويدئويي در فوتبال جهان اشتباهات داوري 
را به حداقل ممكن رسانده است. هر چند گاهي همين 
سيستم هم دچار اشتباه مي شود و سروصدا و حاشيه 
ايجاد مي كند اما به هر حال در حال پيش��رفت است و 
مي تواند مقابل بسياري از اشتباهات تأثيرگذار در نتايج 

بازي ها بايستد و اجازه ندهد حقي ناحق شود. 
اما در ايران ما هنوز حسرت داش��تن حتي نمونه اول 
اين سيس��تم را داريم و با روندي كه فدراسيون پيش 
گرفته بيراه نيس��ت، اگر عنوان كنيم بايد خواب آن را 
ببينيم. در حالي كه VAR در حال پيش��رفته تر شدن 
و به روزتر شدن است، اينجا ما همچنان اسير بندهاي 
مخوف فاسد حاكم بر فوتبال مان هستيم كه مي خواهند 
اين تكنولوژي را آنگونه كه خودشان مي خواهند وارد 
كنند. فصل گذشته فوتبال ايران از ليگ برتر گرفته تا 
ليگ هاي دسته اول و دوم لبريز از اشتباهات داوري بود 
به گونه اي كه فصل هاي قبل در برابر آن روسفيد شدند 
و اين مس��ئله اهميت به كارگيري سيستم كمك داور 
ويدئويي را بيشتر از قبل نش��ان مي دهد، ولي آنچه در 
عمل ديده مي شود، چيزي نيست جز وعده هاي بيهوده 
مديراني كه از فوتب��ال حرفه اي فقط بيت المال خوري 

آن را ياد گرفته اند. 
از اواسط فصل قبل بود كه بحث ورود سيستم VAR به 
فوتبال ايران جدي شد و مسئولان فدراسيون از استفاده 
قريب الوقوع اين سيستم خبر دادند اما امروز و در فاصله 
حدود 1/5ماه تا آغاز فص��ل جديد فوتبال هيچ خبري 
از ورود سيستم كمك داور ويدئويي نيست و حتماً هم 
اين سيس��تم به آغاز فصل نمي رسد. در چنين فضايي 
فوتبال ايران مي خواهد با رقيبان تا دندان مسلح خود 
در آسيا و نه جهان رقابت كند؛ رقيباني كه روز به روز در 
حال پيشرفت و توسعه هستند و امروز ديگر حتي از نام 

فوتبال ايران هم هراس ندارند. 
كم��ك داور ويدئوي��ي امروز يك��ي از الزام��ات فيفا و 
كنفدراسيون فوتبال آسيا براي صدور مجوز حرفه اي 
است و فوتبال ايران اگر مي خواهد حتي اسماً حرفه اي 
باقي بماند بايد اين حداقل را داشته باشد، البته اگر ابتدا 
بتواند از دست مديران حاكم بر خود خلاصي پيدا كند. 


